
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
   

 
 

 

 

 

STYRESAK 
 

Saksnr Utvalg Møtedato 

89/2018 Styret ved Universitetssykehuset Nord-Norge HF 15.11.2018 
Saksansvarlig: Marit Lind       Saksbehandler: Jon Henrik Mathisen          
 

Oppfølging av sak om ambulansebåttjeneste Bjarkøy 
 

Innstilling til vedtak 

 

1. Styret ved Universitetssykehuset Nord-Norge HF tar redegjørelsen om prosess og hvilke 

vurderinger som ligger til grunn for vedtaket om nedleggelse av ambulansebåten på 

Bjarkøy til orientering. 

 

2. Styret ber administrerende direktør iverksette beslutningen om nedleggelse av 

ambulansebåten på Bjarkøy fra 01.01.2019. 

 

Bakgrunn 

Det har i etterkant av styresak 59/2018 ved Universitetssykehuset Nord-Norge HF (UNN) om 

båtambulansestrukturen og endringene som planlegges for ambulansebåt på Bjarkøy, kommet 

mange reaksjoner og tilbakemeldinger. Som en følge av dette ser direktøren behov for å gi styret 

en grundig orientering om prosessen som har vært og hvilke vurderinger som er gjort i forkant 

av vedtaket.  

 

Oppdraget med å vurdere strukturelle endringer i ambulansetjenesten er gitt Akuttmedisinsk 

klinikk i flere tidligere styrevedtak og i beslutningsnotat fra direktøren (se vedlegg 2). For 

Bjarkøy ble behovet for endringene for ambulansebåten gjort med bakgrunn i:  

1. Ny tunnel og bruløsning 

Bjarkøy vil fra desember 2018 knyttes sammen med Grytøy og Sandsøy som følge av ny 

tunnel og bruløsning (Bjarkøyforbindelsen). Det er fremdeles fergeforbindelse over 

Toppsundet (til Harstad), overfart tar 12-15 minutter. Det er vurdert at behovet for 

ambulansebåt til akuttberedskap for øyene reduseres, og at en i større grad kan ivareta 

beredskapen ved å øke bruken av ambulansebil og ambulansehelikopter. 

2. Ønske om å redusere kostnadene til drift av ambulansebåttjenesten som er svært høy. 

 

I tillegg er beredskapen i regionen fra 2015 styrket med ambulansehelikopter på Evenes.  

 

Et enstemmig kommunestyre i Harstad, Fylkesting og folkeopprør på Bjarkøy krever nå at UNN 

styret på nytt ser på vedtak om nedlegging av ambulansebåten på Bjarkøy. Harstad 
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kommunestyre henstiller til at det ikke gjøres endringer for ambulansebåt før endelig avgjørelse 

for basevalg for ambulansehelikopter foreligger. De ønsker i tillegg en ROS-analyse.  

 

Formål 

Formålet med saken er å gi styret en grundig orientering om prosessen som har vært og de 

vurderinger som er gjort i forkant av vedtaket om å legge ned ambulansebåten på Bjarkøy.  

 

Saksutredning 

Prosess og medvirkning 

Universitetssykehuset Nord-Norge HF (UNN) har fått kritikk for manglende informasjon til- og 

involvering av interessenter i saken. Akuttmedisinsk klinikk har orientert og hatt møter med 

Troms Fylkeskommune v/samferdselsetaten, Troms Fylkestrafikk, Harstad kommune, Sør-

Troms Regionråd, OSO, brukerutvalg og Midtre-Hålogaland Politidistrikt (se vedlagt oversikt). 

På disse møtene presenterte UNN muligheter for fremtidige løsninger for ambulansetjenesten 

når Bjarkøyforbindelsen var ferdig.  

Med et redusert behov for bruk av ambulansebåt var det vanskelig for UNN å forsvare å 

opprettholde samme kostnadsnivå, og man sonderte derfor muligheter for samarbeid rundt en 

samfunnsbåt. Det lyktes ikke å finne samarbeidspartnere. UNN sitt alternativ var da å inngå 

avtale med Troms Fylkeskommune om beredskapsferge over Toppsundet, i tillegg til 

ambulansebil stasjonert på UNN Harstad. UNN har hatt dialog med Harstad kommune om 

utvikling av kompenserende tiltak, og saken har vært politisk behandlet i november og desember 

2016. UNN mottok ingen innsigelser eller andre tilbakemeldinger fra interessenter på 

nedleggelse av båten i forkant av styresaken i juni 2018. 

Det er ikke gjort en komplett ROS-analyse i saken, men det er tidligere gjort en ROS-vurdering. 

Resultatene av denne fremkommer under overskriften alternativer. 

 

Akuttmedisinsk klinikk har hatt god dialog med Troms Fylkestrafikk, og det er enighet om at 

beredskapsferge over Toppsundet er et bedre alternativ enn beredskap på rutebåten 

(samfunnsbåt), da sistnevnte ville berøre persontrafikk i større grad. En avtale om 

beredskapsferge over Toppsundet ligger klar til signering og iverksetting før nyttår. 

 

Beslutning om ny og endelig plassering av ambulansehelikopteret på Evenes vil trolig først være 

klar fra Helse Nord RHF våren 2019. Sannsynlig plassering er fortsatt i området rundt Evenes. 

En flytting til Stokmarknes vil utgjøre 10-15 minutter ekstra responstid til øygruppen det her er 

snakk om. 

Alternativer 

Bakgrunnen for vedtaket som er gjort, bygger på en helhetsvurdering av ulike alternativer og de 

konsekvenser disse gir for befolkningen i øyriket og for drift og økonomi i UNN 

v/Akuttmedisinsk klinikk. 

 

ROS-vurderingen konkluderte med at man ved å erstatte ambulansebåt med fergeberedskap, vil 

dekke majoriteten av befolkningen med ambulansebil fra Harstad. Aktiviteten er såpass lav at 

det er liten sannsynlighet for konflikt med rutetilbudet (i snitt 2 ambulanseoppdrag i uka). 

Fergen har hyppige avganger og tar 12-15 minutter. Det kan bli behov for enkelte ekstraturer. 

Responstiden til deler av øyriket vil ikke være innenfor anbefalt responstid, men tilsvarende det 

en har i andre områder i UNN. Det vil derfor være behov for kompenserende tiltak i form av 

lokale akuttmedisinske team. En stor andel av akuttoppdragene vil fortsatt ivaretas av 
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ambulansehelikopter fra Evenes eller Tromsø som i dag1. For de 3 øyene, bebodde med totalt ca. 

20 innbyggere, som ikke nås ved bruk av beredskapsferge, vil primærressurs være helikopter 

kombinert med en ad-hoc-løsning med bruk av båt, eksempelvis Redningsselskapet ved dårlig 

flyvær.  

2/3 av ambulansebåtens aktivitet er mot Senja og Ibestad, og alle disse pasientene vil kunne 

ivaretas av ambulansebil. 

 

Akuttmedisinsk klinikk har i dag problemer med rekruttering til stasjonen på Bjarkøy på grunn 

av arbeidstidsordningen. Ved opprettholdelse av driften med ambulansebåt, vil det kreve 

tilstedevakt og økning av bemanningen med 2 stillinger. Ny stasjon må ut på anbud da lokalet 

på Bjarkøy ikke tilfredsstiller arbeidsplassforskriften. Ambulansebåtavtalen må i tillegg ut på 

anbud. Dagens avtale kan maks prolongeres ut 2019. Totalt sett vil dette gi økte driftskostnader 

på 2,5 mill. kroner pr år.  

 

 Alternativ 1 – Dagens drift Alternativ 2 –planlagt 
forandring 

Alternativ 3 – 
alternativ løsning 

Beskrivelse: Ambulansebåten med 
ambulansebil på Bjarkøy 
består som i dag.  
 

Drift av ambulansebåten 
opphører fra 01.01.19 
beredskapsferge over 
Toppsundet iverksettes fra 
samme dato.2  

Flytte stasjonering av 
ambulansebåt til 
Harstad.  

Positive 
konsekvenser for 
drift og økonomi: 

  Dagens 5 stillinger flyttes til 
Harstad og Ibestad 

 Trenger ikke ny stasjon 
 Lavere kostnader. 

UNN kan spare 6,4 mill. 

 Dagens 5 stillinger 
flyttes til Harstad og 
Ibestad 

 Trenger ikke ny stasjon 

Negative 
konsekvenser for 
drift og økonomi: 

 Bemanning må økes med 2 
stillinger fra 5 til 7 

 Ny stasjon må ut på anbud 
 Ambulansebåtavtalen må ut 

på anbud3 
 Økt kostnader på 2,5 mill. 

 Lavere terskel for bruk av 
ambulansehelikopter 

 Klinikken vil ikke klare 
innsparingskravet. Kan 
muligens unngå 
kostnadsvekst i forhold 
til dagens nivå. 

Positive 
konsekvenser for 
befolkningen: 

 Dagens responstid med 
ambulansebil blir uforandret 
eller bedre pga 
Bjarkøyforbindelsen 

 Lavere terskel for bruk av 
ambulansehelikopter 

 Dekker også 
ambulanseberedskap 
til de veiløse øyene. 

 

Negative 
konsekvenser for 
befolkningen: 

  Responstiden for deler av 
øyriket vil øke 

 Ambulansekapasitet til de 
veiløse øyene reduseres 

 Responstiden for deler 
av øyriket vil øke. 

 

Andre 
utfordringer: 

 Rekrutering og stabilisering 
av ambulansepersonell   

 Ny logistikk krever 
sannsynligvis nytt 
stasjoneringssted for båt i 
øyriket 

 Etablere annet båtalternativ 
hvis ferga ikke er disponibel, 
samt for ambulansetransport 
til de veiløse øyene.  

 Dagens båtavtale må 
prolongeres og nytt 
anbud må ut 

Tabell 1: Oversikt over positive og negative konsekvenser i de ulike scenariene. 

                                                           

 

 

 

 

 

 

 
1 Gjelder ved alle tre alternativer. AMK vurderer alltid bruk av ambulansehelikopter når situasjonen tilsier det. 
2 Fergen vil ha liggested Stornes (Hinnøysiden). 
3 Forventede økte kostnader ved nytt anbud kan delvis kompenseres med redusert aktivitet mot Senja/Ibestad 
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Økonomi 

Kostnadene knyttet til drift av ambulansebåten på 

Bjarkøy er ca. 13,6 mill. 

Nedleggelse av båten vil gi en besparelse på 6,4 mill.  

Til sammenligning er kostnadene for 

bilambulansetjenesten i Harstad/Kvæfjord 17,1 mill.  

Akuttmedisinsk klinikk har gjennom flere runder og 

initiativ ikke lyktes med å få til ordninger hvor andre 

aktører er villige til å samarbeide om 

beredskapskomponenten i en løsning med «samfunnsbåt».  
 

Vurdering 

Det har gjennom flere år vært orienteringer og dialog med aktuelle interessenter om mulige, 

alternative løsninger for ambulansetransport til øyriket når Bjarkøyforbindelsen blir ferdigstilt. 

De faktiske forhold burde være godt kjent. Etter store investeringer i infrastruktur åpner 

Bjarkøyforbindelsen muligheter for å benytte ambulansebil i kombinasjon med fergeberedskap 

til størstedelen av befolkningen i øyriket (alternativ 2). Et utkast til avtale med Troms 

Fylkestrafikk og rederiet gjør det mulig å få til en fergeberedskap som ikke går ut over 

ruteplanen.  

Etableringen av helikopterbasen på Evenes har siden 2015 gitt regionen og det aktuelle området 

økt akuttberedskap. 

En fortsatt drift med dagens løsning (alternativ 1) vil medføre økte kostnader for UNN.  

En flytting av ambulansebåten til Harstad (alternativ 3) vil opprettholde båtberedskap, men vil 

også gi økt responstid. Alternativet ville bremse kostnadsveksten, men ikke gi mulighet for 

innsparinger. 

Det vurderes som lite sannsynlig at en omfattende ROS-analysen med påfølgende høring vil 

avdekke nye forhold som ikke allerede er kjent. Det vil medføre utsettelse og prolongering av 

avtale med ambulansebåtrederi. En utsatt iverksettelsen av vedtaket som er gjort, vil gi 

Akuttmedisinsk klinikk store budsjettutfordringer i 2019.  

Direktøren holder fast ved de vurderinger som ligger til grunn for vedtaket om å legge ned 

ambulansebåten på Bjarkøy fra 01.01.2019 og at det fra samme tidspunkt etableres 

beredskapsferge over Toppsundet. 

Konklusjon 

Direktøren ber styret om å opprettholde vedtaket om nedleggelse av ambulansebåten i Bjarkøy 

fra 01.01.2019.   
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Tromsø, 2.11.2018 

 

 

Marit Lind (s.) 

konst. administrerende direktør 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Vedlegg:  

1. Tidslinje for arbeidet med ambulansebåt Bjarkøy 

2. Oppdrag fra direktøren om langsiktig omstillingsplan for ambulanseavdelingen 2015 

3. Sentrale punkter fra innspill mottatt vedrørende ambulansebåt Bjarkøy 
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Vedlegg 2: 

 

Dato: 14.04.2015 

 

Langsiktig omstillingsplan for Ambulanseavdelingen i Akuttmedisinsk klinikk 

 

Bakgrunn 

Universitetssykehuset Nord-Norge HF (UNN) står inneværende år overfor en 

omstillingsutfordring på 168,6 mill kr (2,5 % av totalbudsjettet), og det har i denne 

sammenhengen vært nødvendig å utvikle en omfattende omstillingsplan. Foretakets 

budsjettstrategi bygger på at det er mulig å redusere bemanningskostnadene gjennom 

aktivitetsbasert bemanningsplanlegging samt forbedring av sikkerheten kvaliteten i 

pasientbehandlingen. 

 

Styret vedtok i sak 108/2014 Virksomhetsplan 2015 å prioritere aktiv pasientbehandling noe 

høyere og beredskap noe lavere i forhold til hverandre enn tidligere. Styret sa seg innforstått 

med at dette kunne medføre noe økt differensiering av responstidene i ambulansetjenesten, 

men forutsatte at eventuelle konkrete forslag om strukturendring skulle legges frem for styret 

til godkjenning. 

 

Akuttmedisinsk klinikk hadde i desember 2014 en uløst omstillingsutfordring på 8,9 mill kr 

for 2015. Direktøren ba på bakgrunn av dette klinikken om å utrede mulige endringer i 

ambulansestasjonsstrukturen. Utredningen ble overlevert direktøren 16.3.2015. Den viste at 

fem til seks ambulansestasjoner måtte legges ned for å nå budsjettmålet, og at dette ville 

medføre store forskjeller i responstider. Direktøren besluttet derfor å ikke fremme forslag om 

endringer i ambulansestrukturen for styrebehandling i denne omgang. Det vil bli gjort en 

regulering av Akuttmedisinsk klinikks budsjett for 2015. 

 

Langsiktig omstillingsplan for Akuttmedisinsk klinikk 

Redusert vekst i spesialisthelsetjenestens budsjetter og behov for finansiering av økte 

kostnader innenfor bla annet kreftbehandling og biologiske legemidler, medfører et antatt 

omstillingsbehov på om lag 1 % i året i flere år fremover. Det vil derfor bli stilt krav om at 

klinikkene utvikler langsiktige omstillingsplaner som gjør det mulig å fortløpende 

gjennomføre kostnadsreduserende tiltak omtrent på dette nivået fra og med 2016. Dette er en 

forutsetning for realisering av investeringsprogrammet, inklusive planlagt utskifting av 

ambulansebiler. 

 

Følgende utviklingstrender forventes å påvirke ambulansetjenesten i planperioden: 

 

1. Veiutbyggingsprosjekter 

Utredningen at pågående veiutbyggingsprosjekter vil endre responstidene i 

ambulansetjenesten hvis dagens stasjonsstruktur videreføres på lang sikt. De viktigste 

prosjektene som medfører endringer er: 

 

 Hålogalandsbrua (forventet ferdig 2017) 

 Bjarkøyforbindelsen (forventet ferdig 2017 

 Langsundforbindelsen 

 

2. Båttjenestene 

Utredningen viser også at kostnadene ved drift av ambulansebåter er svært høye. Det 

er naturlig å revurdere båttjenestene i Vågsfjordbassenget og Karlsøy i forbindelse 

med veiprosjektene nevnt ovenfor. Båttjenestene Nord-Troms og Tysfjord påvirkes 
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ikke av andre samferdselsprosjekter, men må likevel vurderes med tanke på 

kostnadsreduksjon. 

 

3. Ambulansehelikopterbase på Evenes 

Ambulansehelikopterbasen på Evenes etableres sommeren 2015. Utredningen vurderte 

om og i tilfelle hvordan denne kommer til å påvirke aktivitetsmønsteret i 

bilambulansetjenesten. Det vil være naturlig å vurdere dette etter hvert som man får 

erfaringer med drift av basen. 

 

4. Transport med bårebil 

Pasientreiser arbeider med å utrede og eventuelt etablere drift av bårebil for pasienter 

som er i behov av liggende transport, men uten behov for aktiv medisinsk behandling 

under transporten. Slike transporter skjer i dag med ambulansebil. Etablering av dette 

tilbudet forventes å påvirke aktiviteten i bilambulansetjenesten og å avlaste denne. 

 

5. Endringer i funksjonsfordelingen mellom sykehus? 

Arbeidet med nasjonal sykehusplan kan komme til å påvirke 

pasienttransportmønsteret. Dette forventes avklart i løpet av 2016 etter Stortingets 

behandling av planen. 

 

6. Etablering av interkommunale legevakter og kommunale akutt døgnplasser 

Den nye akuttforskriften og planlagte kommunesammenslåinger medfører samarbeid 

mellom kommunene rundt etablering av legevaktsentraler og kommunale akutte 

døgnplasser. Også dette må forventes å påvirke pasienttransportmønsteret. 

 

7. Samarbeid med andre nødetater 

Det arbeides med strukturendringer også i andre nødetater, og særlig i politiet. Det må 

vurderes om dette vil få betydning for aktivitetsmønsteret i ambulansetjenesten. 

 

8. Utløp av leiekontrakter 

UNN har leiekontrakter på mange av ambulansestasjonene, og noen av disse utløper i 

årene fremover. Utredningen viste at ny plassering av ambulansestasjoner mellom 

tettsteder istedenfor i tettsteder kan gi mer effektiv drift uten at responstidene øker 

vesentlig. Det må derfor vurderes om det på bakgrunn av dette skal gjennomføres 

endringer i strukturen. 

 

Klinikksjefen får med dette i oppdrag å utvikle en omstillingsplan for perioden 2016 – 2020. 

Planen må koordineres mot utviklingstrendene nevnt ovenfor. Den forventes å gi noe effekt i 

2016, og stor effekt fra og med 2017, når de store samferdselsprosjektene ferdigstilles. Planen 

skal være et vedlegg til virksomhetsplanen for 2016 og rulleres i forbindelse med det årlige 

budsjettarbeidet i planperioden. 

 

Med vennlig hilsen 

Tor Ingebrigtsen 
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Vedlegg 3:  

Sentrale punkter fra innspill mottatt vedrørende ambulansebåt Bjarkøy 

Dato Avsender Sentrale punkter 

05.09.2018 Alf Fagerheim, 
innbygger på 
Bjarkøy 

Nedleggelse av ambulansebåten vil svekke akuttberedskapen på 
de tre øyene og føre til økt responstid til tross for 
Bjarkøyforbindelsen.  Foreslått bruk av ambulansebil og ferga byr 
på flere utfordringer. 

29.09.218 Styret i 
Støtteforeningen 
for Harstads 
Sykehus 

Ambulansebåten for øyene rundt Harstad, må opprettholdes. 
Ved å fjerne ambulansebåten, er hele denne øya avskåret fra å 
komme til Harstad sykehus, det sykehuset som er nærmest 
innbyggerne på øya. Ambulansebåten er viktig for at 
befolkningen skal føle den nødvendige trygghet for å kunne bo i 
øyriket rundt Harstad. 

27.09.2018 Harstad 
Kommune 

Harstad kommunestyre ber UNN utsette nedleggelse av 
ambulansebåten, stasjonert på Bjarkøy, i påvente av avklaring 
om baseplassering for ambulansehelikopter  
 

24.10.2018 Troms 
fylkeskommune 

Det vises til vedlagte enstemmige uttalelser fra Troms Fylkesting, 
Kommunedelsutvalg, Eldreråd og Harstad Formannskap 
(Innstilling til kommunestyret 24. oktober 2018) og Lundenes og 
Sandsøy Sanitetsforeninger. Alle instanser ber på det sterkeste 
om at styret UNN omgjør sitt vedtak om å avslutte driften av 
ambulansebåten Alden. Det bes om at det gjennomføres en 
forsvarlig ROS-analyse før det tas beslutning om framtidig 
beredskap.  Fylkestinget forutsetter at UNN helseforetak 
involverer de berørte kommunene for å sikre en tjeneste med 
akseptabel og forsvarlig responstid for innbyggerne.  Vi frykter at 
den informasjonen styret tidligere har fått om situasjonen i dette 
øyriket nord for Harstad har vært mangelfull. Vi tror dessverre 
også at de vurderinger styret har fått seg forelagt om risiko i 
akutte situasjoner i dette øyriket, ikke grundig nok har fått fram 
den helserisiko som alternative ambulanseløsninger med bil og 
ferge fra Harstad sentrum vil innebære. 

30.10.2018 Harstad 
Kommune 

Vedtak: Harstad kommunestyre ber UNN reversere sitt vedtak 
om å legge ned ambulansebåten i øyriket nord for Harstad fra 
1.1.19. 
Harstad kommunestyre viser til uttalelse vedtatt 27.9.18 og 
henstiller til at det ikke gjøres endringer for ambulansebåt før 
både endelig avgjørelse for basevalg for ambulansehelikopter 
foreligger, samt også ROS-analyse er ferdigstilt. 

01.11.2018 Sør-Troms 
regionråd 

Sør-Troms regionråd krever at beslutningen om å legge ned 
ambulansebåten i Sør-Troms reverseres, og at det gjøres en ny 
vurdering av beredskapsløsninger som vil gi tilfredsstillende 
responstid for innbyggerne i øyriket nord for Harstad. 
Vi vil her også understreke at de ulike ambulansekapasitetene 
bil, båt og helikopter er komplementære kapasiteter som må 
vurderes samlet. På den måten sikres et forsvarlig 
ambulansetilbud i hele regionen. 
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